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 (المقررات الإجبارية ثم الاختيارية ثم المشروع البحثي أو الرسالة: يجب أن تكتب المقررات بالترتيب التالي)( List of Courses)قائمة المقررات الدراسية ( 43)

 رمز و رقم المقرر

 (Course Code) 
 (Course Title)اسم المقرر 

نوع 

 المقرر

الوحدات الدراسية 

(Credits) 

سابق المتطلب ال

(Prerequisite) 

ي  English عربي English عربي
ظر

ن
(T

h
.)

 

ي 
مل

ع
P

r.
)

) 

ي 
ير

سر

(
C

li
n

ic
a

l
) 

د 
تم

مع

(T
o

ta
l)

 

 English عربي

 ----- ----- 2 --- --- 2 إجباري Introduction to Public Health ةفي الصحة العام دمةمق CM 801 101ط م 

 COM 805 508ط م  2  2 1 إجباري Epidemiology of Communicable Diseases اريةالسالأمراض المعدية  اتوبائي CM 802 102ط م 

 2 إجباري Introduction to Biostatistics مقدمة في الإحصاء الحيوي CM 803 108ط م 
 

2 
--- 4 ----- ----- 

 CM 804 503ط م 
المبادئ الأخلاقية في ممارسة الصحة 

 العامة
Ethical Basis of the Practice of Public Health 1 --- ---- 1 إجباري   

 2 إجباري Introduction to Epidemiology الوبائيات مقدمة في  CM 805 108ط م 
 

2 
--- 4 ----- ----- 

 CM 805 508ط م  2  2 1 إجباري Chronic Disease Epidemiology الأمراض المزمنة اتوبائي CM 806 108ط م 

 4 --- 2 2 إجباري Advanced Epidemiology  ائيات المتقدمةالوب CM 807 108ط م 
  ،508ط م 

 504ط م 

CM 805 

& CM 

803 

 2 --- 2 1 إجباري Risk Assessment and Environmental Health تقييم الخطر و الصحة البيئية CM 808 101ط م 
 ، 508ط م 

 504ط م 

CM 805 

& CM 

803 

 CM 803 504ط م  4 --- 2 2 إجباري Advanced Biostatistics المتقدمالاحصاء الحيوي  CM 809 508ط م 

 CM 810 110ط م 
تطبيقات الانحدار في البحوث الطبية 

 الحيوية
Applied Regression for Biomedical Research 2  2 1 إجباري 

ط  ، 508ط م 
 504م 

CM 809 
& COM 

803 
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 (المقررات الإجبارية ثم الاختيارية ثم المشروع البحثي أو الرسالة: يجب أن تكتب المقررات بالترتيب التالي)( List of Courses)قائمة المقررات الدراسية ( 43)

 رمز و رقم المقرر
 (Course Code) 

 (Course Title)اسم المقرر 

 نوع المقرر

الوحدات الدراسية 
(Credits) 

المتطلب السابق 
(Prerequisite) 

ي  English عربي English عربي
ظر

ن
(T

h
.)

 

ي 
مل

ع
P

r.
)

) 

ي 
ير

سر
(

C
li

n
ic

a
l

) 

د 
تم

مع
(T

o
ta

l)
 

 English عربي

 2  2 1 اجباري Survival Analysis تحليل البقاء CM 811 111ط م 
ط  ، 504ط م 

 508م 

CM 803 
& CM 

809 

 2 --- ---- 2 إختياري Clinical Trials  ةتجارب السريريال CM 820 120ط م 
ط  ، 508ط م 

 504م 

CM 805 
& COM 

803 

 الطب المبنى على البراهينو تحليل الميتا CM 821 121ط م 
Meta-Analysis and Evidence 

Based Medicine 
 2 --- 2 1 إختياري

 ، 508ط م 
 504ط م 

CM 805 
& CM 

803 

 CM 805 508ط م  2  2 1 إختياري Qualitative Research البحوث النوعية CM 822 122ط م 

 2 --- ---- 2 إجباري Research Methods  طرق البحث CM 894 149 ط م
ط  ، 508ط م 

 504م 

CM 805 

& CM 

803 

    إجباري Thesis الرسالة CM 899 144ط م 
 
5 
 

ط  ، 508ط م 
ط م  ، 504م 

583 

CM 805 
& CM 
803 & 

CM 810 
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 توصيف المقررات( 48)

 

 

 متطلب سابق د الوحداتعد :عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

----  2 في  الصحة العامة ةمدمق 501ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

على دور المجتمع في  شديدالت  مع مفهوم الصحة العامةهذا المقرر  من خلالب لايدرس الطسوف 

الى  بالإضافةذلك   .التركيز على الوقاية من الأمراض وتعزيز الصحةمع  العامة ةتعزيز الصح

البنية التحتية للصحة  و ألمواطنينلجميع المقدمة وير الخدمات الصحية طت طرقعلى  الطلاب تعرف

المقرر أيضا على الطابع المتعدد  سيهتمو . لين في مجال الصحة العامةللعام فذةمسؤوليات الالو العامة 

 .الصحة العامة مجال معاصرة فيالموضوعات الالتركيز على  الى بالإضافة, لتخصصاتل

 

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

---- 2 Introduction to Public Health CM 801 

During this course, the students will study the concept of public health with 

emphasizes on the role of society on health promotion; with concentration on 

disease prevention and health promotion. In addition, they will identify ways 

of development of health services provided for all citizens, public health 

infrastructure and the unique responsibilities of public health personnel. The 

course will emphasize also on the multidisciplinary nature of public health. In 

addition, contemporary topics in public health will be also emphasized. C
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 502ط م 
 السارية الأمراض المعدية اتوبائي

 
 508ط م  2

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

ل أنواع حام و أهميتها و العدوى( سلسلة)من التعرف على حلقة ب لافي هذا المقرر سوف يتمكن الط

( طورةحجم المشكلة وعوامل الخ)الوبائيات الوصفية والتحليلية  يضاو سيدرس الطلاب أ .المرض

مفهوم فترة على  أيضا تعرفسيو  .محلياتشرة على الأمراض المن شديدللأمراض المعدية مع الت

 و نقل الدم و  من البراز إلى الفم التنفس و مثل العدوىفة لنقل الطرق المختل الحضانة وفترة العدوى و

لوقاية ومكافحة االخ وطرق  ...و عن طريق الحيواناتمراض المستحدثة الأ وة الأمراض الجنسي

 و الفحص)ت الوقائية الإكلينيكية التعرف على الخدما سيكون من أهداف المقرر. الأمراض المعدية

 الوقائية مثلمصطلحات ال فهومو م للأمراض المعدية  (والوقاية الكيميائية التحصين و تقديم المشورة

التعرف  و المعديةالتعرف على ترصد الأمراض  و قضاء  واستئصال الأمراض المعديةال م والتحك

إلى جانب التدريب  في المملكة العربية السعودية  اتهوتطبيقعلى مفهوم ترصد الأمراض المعدية 

 ةيالصح للمرافقعمل زيارات  سيتخلل أثناء إعطاء المقرر و .الإكلينيكي والعملي لتلك الأمراض

.فى المملكة مطبقةال الأمراض المعدية مكافحةللتعرف على  برامج  وزارة الصحةلل
 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 2  Epidemiology of Communicable Diseases   CM 802 

The students will be able to recognize the cycle of infection & its importance, 

and the types of carrier. They will also study the descriptive and analytical 

epidemiology (magnitude and risk factors) of communicable diseases (CDs)  

with emphasis on the locally prevalent diseases. They will recognize also the 

concept of incubation period (I.P.) and period of communicability and will 

identify different methods of disease transmission as airborne, feco-oral, blood 

transfusion,  sexually transmitted diseases, emerging diseases, zoonotic 

diseases… etc. They will also know methods of prevention and control of 

infectious diseases. In addition, they will identify the clinical preventive 

services (screening, counseling, immunization and chemoprophylaxis) of 

communicable disease. They will also know the differences between terms 

notification, eradication, elimination and control of communicable diseases. 

They will recognize the meaning of surveillance of  CDs and the application of 

the surveillance system in K.S.A. In addition, to clinical and practical training of 

these diseases. The course will include also visits to Ministry of Health (MOH) 

to recognize the different infectious disease prevention programs applied in the 

kingdom. 
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 متطلب سابق عدد الوحدات :عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

-----  4 مقدمة في الإحصاء الحيوي 504ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

التحليل الاستكشافى , الاحتمالات  تطبيقفي  المفاهيم الأساسية معرفة سيتمكن الطلاب من

 الاعتماد علىبذلك و ةالمفاهيم الإحصائيتفسير و فهم على شديديتم التسو. الاحصائى الاستدلالو

 .لحاسب الآلي و البرامج الإحصائيةا استخدام

رف على يتعسوف يتعرف على فكرة عامة عن البرنامج و ، و SPSSبرنامج يدرس الطالب و 

يتعلم كيفية إجراء سوأيضا . وتحويرها واختيارها حفظهاو البياناتتحرير الملفات ، إدخال كيفية 

 ،(للبيانات الرقمية والعروض التوضيحية رسوماتالالجداول و) المتغيرات المنفردة شرح

 .نتائجال وتفسيرثنائية ال المتغيرات تحليلو

 
 

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

 3 Introduction to Biostatistics CM 803 

The students will be able to know the fundamental concepts in applied probability, 

exploratory analysis, and statistical inference. Emphasis will be placed on the 

understanding and interpreting the statistical concepts, with a reliance on the use of 

computer and statistical packages. 

The student will use computer package (SPSS). He will learn how to use SPSS; file 

editing, data entry, saving, variable transformation and selection. They will learn 

how to conduct univariant analysis (tables, Graphics and numeric presentation of 

data),   Bivariant analysis with interpretation of results. 
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

  1 المبادئ الأخلاقية في ممارسة الصحة العامة 503ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

إجراء بحوث جيدة في ب الخاصة يةعملعلمية والهذا المقرر الجوانب الأخلاقية وال غطىسي

 قياساتوال الإنسانبحوث  أخلاقياتعلى  المقرر مواضيعمل توستش. المجالات الطبية الحيوية

 البحثيةلممارسة السريرية وا بجودة خاصةمعايير الال ، وبشرية بحوث الالالتنظيمية المتعلقة ب

وبالإضافة إلى . والبحوث العلاجية صحة العامةالبالتنظيمية والحكومية ذات الصلة  لقوانينوا

و  ألبيانات عدواوتطوير وتكامل ق ألاستبياناتإعداد مواضيع مثل  المقرر غطييسوف  ذلك

 .هاالبيانات وتحليل واعدإدارة قالحاسب الآلي الخاصة ببرامج 
 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

 1 

Ethical Basis of the Practice of Public 

Health CM 804 

This course will cover ethical, scientific, and operational aspects of good research 

practice in the biomedical setting. Topics will include the ethics of human 

researches, regulatory policies pertaining to human research, standards for good 

clinical and research practice and regulatory and government policies relevant to 

public health & clinical researches. In addition, the course will cover topics such as 

questionnaires and database development, database integrity, and software 

packages for database management and data analysis. 
 C
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

------  4 مقدمة في الوبائيات 508ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

الصحة العامة والطب  ية فيوبائيات كعلم من العلوم الأساسالعلم  المعلومات في سيقدم هذا المقرر

 المشاكل الإكلينيكيةتعرف على المستخدمة فى ال الكمية بياناتال أساسيات المقرر يتناولس .السريري

تصميم  و الترابطدرجة  معدلات وعلى قياس ال واضيع المقررتشتمل مو. مشاكل الصحة العامةو

لمهارات التي ا درب الطلاب علىسيت و. نظرة عامة على تحليل البياناتو اومصداقيتهو البحوث 

مبادئ الب همديتزو و بدقة لدراسات الوبائيةاتفسير ل لين في مجال الصحة العامةيحتاجها العام

 .العملية اللازمة لمواصلة تطوير هذه المهارات اتوالخبر

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

 3 Introduction to Epidemiology CM 805 

This course provides information in epidemiology as a basic science for 

public health and clinical medicine. It addresses the principles of the 

quantitative approach to clinical and public health problems. Topics include 

measures of frequency and association. An introduction to the design and 

validity of epidemiologic research, and an overview of data analysis. The 

course introduces the skills needed by public health professionals to interpret 

critically the epidemiologic literature and provides students with the 

principles and practical experience needed to continue the development of 

these skills. 
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 508ط م 
 الأمراض المزمنة اتوبائي

 
 508ط م  2

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

والتعرف على النمط الوبائي و  الوبائيمكن الطالب من التعرف على مفهوم التحول في هذا المقرر سيت

مقارنة بين عوامل الخطورة القابلة وغير القابلة  عملو ,  الصحة العامةفى أهمية الأمراض المزمنة 

إلى جانب التعرف على وبائية المشاكل الصحية  المزمنة الأكثر شيوعا في المملكة ذلك  .للتغيير

ارتفاع ضغط الدم وأمراض الشريان ) و الأوعية الدموية عربية السعودية مثل أمراض القلبال

والسرطان ومشاكل الصحة  الشعبى والعنف والإصابات والربو السكري، وكذلك مرض (التاجي

التعرف على طرق الترصد و . ة الأمراض المزمنةالتعرف على طرق الوقاية ومكافح وكذلك. النفسية

  .المزمنة مراضلتعزيز الصحة لأهم الأتصميم نماذج  بالإضافة إلى.  مراض المزمنةلأالوبائي ل
 

Prerequisite Credit

s 

Course Title Course Code 

CM 805 2 Chronic Disease Epidemiology CM 806  

During this course the students will be able to recognize the concept of 

epidemiological transition, identify the epidemiological pattern and public 

health importance of the chronic diseases & compare between their 

modifiable versus non-modifiable risk factors.  Know the epidemiology of 

the common chronic health problems in Saudi Arabia as Cardiovascular 

Diseases (hypertension & coronary artery diseases), diabetes mellitus, 

violence and injuries, bronchial asthma, cancer and mental health 

problems. In addition to identify the methods of prevention and control of 

chronic diseases. In addition to identifying epidemiological surveillance 

and construction of health promotion models for the most important 

chronic diseases. 
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 504ط م  ، 508ط م  4 الوبائيات المتقدمة 508ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

 التي درست في ليكون مكملا للمواضيعالمقرر المتقدم في طرق البحوث الوبائية  تم تصميم

 وسوف يناقش. أكثر عمقابطريقة  موضوعاتتناول الي وسوف الوبائيات  فى مقدمةمقرر

 والاستدلاللية تحليال الدراسات الوبائيةتحليل تصميم و التي تستخدم في النظرية والعملية المسائل

 .العينة الضابطة - ةالحال اتدراس و, الأتراب  اتسوف يتعرف الطالب على دراسو. السببي

سيدرس الطلاب تعريف التعرض في الأمراض و تأثير الزمن و المتغيرات المربكة و أخطاء 

 تطبيقكيفية لا الطلاب فهما سليميكتسب نهاية المقرر س في. تصنيف الأمراض و التعرض

دبيات للأ النقدي تحليلقدرة قوية على ال و، برامج الصحة العامة لتقييم الوبائية ساليبالأ

جهاز  استخدام على التدريبي الجزء العملي بالإضافة إلى هذا. العامةالصحة ات و وبائيال

 .الدراسات الوبائية نتائجتحليل حاسب الآلي في ال
 

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 & CM 803        3 Advanced Epidemiology CM 807 

This course will develop in more depth the principles and methods introduced in 

the Introduction to Epidemiology. The course discusses the conceptual and 

practical issues encountered in the design and analysis of epidemiologic studies for 

description and causal inference. They will study in depth the case control and 

cohort studies. Cohort and case-control studies are the focus of the discussion. 

Problems of exposure and disease definitions, time-dependent effects, confounding, 

and misclassification are considered in the light of data sources typically available. 

 At the conclusion of the course, students will have gained a solid understanding of 

how to apply basic epidemiologic methods to evaluate public health programs, and 

a strong ability to critically analyze the epidemiologic and public health literature. 

This in addition to practical part of using the computer for analyzing epidemiologic 

studies results.   
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 504ط م  ، 508ط م  4 والصحة البيئية الخطرتقييم  505ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

 والإحصاءوالوبائيات  الصحة البيئية بتعلم مبادئالخاصة الطلاب  احتياجات سيلبيهذا المقرر  

 والوبائيات  من علم و البراهين المستخرجةاستخدام الأدلة  يتموس.  ذات العلاقة بالصحة البيئية الحيوى

استخدام تقدير  و ,السموم لتقدير المخاطر الصحية البشرية الناجمة عن التعرض للملوثات البيئية

 .  و القوانين الصحية قراراتال وضعلالمخاطر 

وتقييم  المخاطريد تحد ألتاليعلى النحو  وهى ربعةالأمناقشة عناصر تقييم المخاطر  سوف يتمو

المخاطر المفاهيم الإحصائية الهامة لتقييم  . وتوصيف المخاطر ألاستجابة -وتحليل جرعة  التعرض

لسرطان ل المسببة ةيقوالخطورة اللتقدير عوامل  ةمنظمال يةرياالمعأساليب  . سيتم تغطيتها ربعةالأ

.  تقديمها من خلال المقررية سيتم الحيوان و المستنتجة من الدراساتوالجرعات المرجعية 
 

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 & CM 808 3 Risk Assessment and  Environmental  Health     CM 808 

The course will serve the needs of environmental health principles and related 

epidemiology / biostatistics in the field of environmental health for students.  The  

course considers how evidence from epidemiology and toxicology is used to 

estimate the human health risks posed by exposure to environmental contaminants 

and how these estimates are used to make decisions and health policies. The four 

elements of risk assessment -- hazard identification, exposure assessment, dose-

response analysis, and risk characterization are discussed.  Statistical concepts 

important for the four elements of risk assessment are covered. Standard regulatory 

approaches for estimating cancer potency factors and reference doses from animal 

studies are introduced.   C
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 504ط م   4 حصاء الحيوي المتقدمالإ 508ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 التباينوسوف تشمل المواضيع تحليل  الاحصاءات الحيويةالجزء الثاني من  وه هذا المقرر 

 والارتباط، 2×  2والعديد من الجداول  النسباستدلال على و  بارا متريهغير التحليل وأساليب 

سوف يكتسب و. وتحليل  البقاء  نحدار اللوجستيالاو  المتعددالانحدار و  البسيطالانحدار 

 SPSS برنامج معالألفة  طالب ال

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 803 3 Advanced Biostatistics CM 809 

This course is the second part of biostatistics. Topics will cover analysis of variance, non-

parametric methods, inference on proportions, multiple 2 x 2 tables, correlation, simple 

regression, multiple regression, logistic regression, and analysis of survival data. The 

student will also gain familiarity with SPSS.   
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 508و ط م  504ط م   2  تطبيقات الانحدار في البحوث الطبية الحيوية 510 ط م

ر
ر
ف المق

صي
تو

 سياق تعرف الطلاب على التطبيق العملي لتحليل الانحدار المتعدد فييهذا المقرر سوف فى  

هما كون الانحدار الخطي والانحدار اللوجستي يسوف .  البحوث الطبية الحيوية والصحة العامة

 النماذجنب المفاهيم العامة في اختيار اذلك إلى ج المقررفي  يينالمشمول ينالأولي انذجومالن

 . الاختبار ات وإجراء
 

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 809 & CM 803 2 Applied Regression for Biomedical Research CM 810 

This course will introduce students to the practical application of multiple 

regression analysis in the context of biomedical and public health research.  Linear 

regression and logistic regression will be the primary models covered in the course, 

along with general concepts in selection of models, and testing procedures  
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 504و ط م  508ط م  2 ءحليل البقات 111 ط م

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

مع , و تطبيقات تحليل البقاء ( شتتةالمت)المتفرقة لبيانات اتحليل من  كلا مواضيع تغطي سوف  فئ هذا المقرر

  لبقاء مثلللاساسية ا المقرر بمقدمة عن المفاهيم أيبدو, الحدث  لهذا الوقت البيانات من لتحليليقة تقديم طر

.طريقة تحليل البقاءل والتى تعتمد كمعيار  الفرضيات الغير مثبتة  الرقابة غير المفيدة و . 
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Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 809 & CM 803 2 Survival Analysis CM 811 

This course will cover topics both discrete data analysis and applied survival 

analysis. It will introduce method for analysis of time to event data .The course 

start with introduction of the key concept of non informative censoring ,an un 

testable assumption on which standard survival method rely 
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 504و ط م  508ط م  2 ةتجارب السريريال 520ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

؛  العلاج تخصيصو  التوازي؛ المتحكم بها يةتجارب السريرال قطر المقررهذا  سوف  يغطي

 سريريةال  لدراساتا حلامرعلاج ؛ لنية ا مبدأ؛ العينة حجم؛  التخصيص إخفاءو ألطبقية؛  العمى

 البديلة  نتائجال, التحليلات الفرعية المتعددةختبارات والا؛  متعددةالالنهايات  ؛
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Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 & CM 803 2 Clinical Trials  CM 820  

The current course will cover methods for controlled clinical trials; parallel; 

treatment allocation; blinding, stratification, and allocation concealment; sample 

size; intention to treat principle; phases of clinical studies; multiple endpoints; 

multiple tests and subgroup analyses; surrogate outcomes. 
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 504و ط م  508ط م  2 الطب المبنى على البراهينتحليل الميتا و 521 ط م

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

, المريض ) سريريةلحالات الا ذات الصلة من الأسئلة صياغة معرفة كيفيةوسيتم في  هذا المقرر 

في الاداب السريرية للحصول  للبحث المطلوبة المنهجية من خلال  (المقارنة والنتيجة, التدخل 

الدراسة   راءدلة وكيفية اجوف يتعرف الطلاب على هرم الاوس .الهامة المعلومات علي

 . التحليلية

 في دمجها من أجلوذلك  هذه المعلوماتفائدة و مصداقيةتقييم  عملية ل الطلابتعرض يسوف  

  .ةسريريالممارسات ال

 
 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 & CM 803 2 
Meta-Analysis and  Evidence Based 

Medicine 
CM 821 

This course will trace formulation of relevant questions from clinical cases (Patient, 

Intervention, Comparison & Outcome) (PICO) through the methodology required 

to search the clinical literature for critical information. The students will also know 

the evidence pyramid and how to conduct of meta-analysis. 

 Students will be exposed to the process of evaluating the validity and usefulness of 

this information in order to incorporate it into clinical practice. 
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 508ط م  2 وعيةالبحوث الن 522م ط 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

تقنيات إجراء  البحوث النوعية ، و دراسات البحوث النوعية ، تصميم مبادئ غطيهذا المقرر ي

 ةللمناقش وسوف يتعرف الطلاب على  مجموعات التركيزالمراقبة ، وطرق المقابلات ، تقنيات 

ا، ميزهن الملاحظات وترتقنيات إجراء المقابلات وأدوات وتدوي والأدواتالتقنيات  ن حيثم

 .وتحليل وتقييم نتائج البحوث النوعية

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 2 Qualitative Research CM 822 

The course covers principle of Qualitative Research, Qualitative 

Research Study Designs, Interviewing Techniques, Observation 

Techniques and Tools. Students will identify Focus Group Discussion 

Techniques and Tools, Key Informant Interview Techniques and Tools, 

note-taking and coding, and analyzing and evaluating qualitative 

research Results.  
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر

 504و ط م  508ط م  2  البحثطرق  583ط م

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

 في لبحثا بروتوكولاطارعمل ل  وضعوطرق البحث العلمى على  وسيتم في  هذا المقرر التعرف

 طروحةلأ ل التحضيريكون العمسوف ي البحثي البروتوكول وهذا. الطالب اهتمام مجال

 .الماجستير

 :قادرين علي  الطلاب يكونالبرنامج التدريبي س هذا من خلال

 البحوث الأساس المنطقي لعملأختيار. 1

 والأسئلة البحثية قابلة للاختبار فرضية وضع. 2

 البحثمنهجية  تصميم. 8

 لائمةالقياسات الم تحديد أو تصميم. 9

 الإحصائية والاختبارات، العينةحجم خذ العينات، ومعرفة لأ ةلائمالم تحديد الإجراءات . 8

 البحوث الأخلاقية في  القضايا في  نظرال. 8

 في البحوث الطبية الأخلاقلموافقة من لجنة اطلب واعداد وتطبيق منح البحوث  . 8

 .المقدم بروتوكولالالآثار المترتبة على والضعف و تحديد نقاط القوة. 1

 
 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 & CM 803 2 Research Methods CM 894 

The course will cover research methods and develop a framework of a research 

protocol design in an area of student interest. This research protocol framework 

will be preparatory work for a master’s thesis. 

Through this course the students will be able to: 

1. Select and provide a rationale for an appropriate area of research 

2. Develop a testable hypothesis and research questions 

3. Design research methodology 

4. Design or select appropriate measures 

5. Identify appropriate sampling procedures, sample size, and statistical tests 

6. Consider ethical issues in research 

7. Prepare a research grant application, and an application for ethics approval 

8. To identify strengths, weaknesses and implications of developed protocol  
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 متطلب سابق عدد الوحدات عنوان المقـــــرر رمز ورقم المـقرر\

 5 لرسالةا 588ط م 
 ‘ 504ط م  ‘ 508ط م 
 510ط م 

ر
ر
ف المق

صي
تو

 

من مقدم بحث مستقل  علىوتستند الأطروحة  تشمل أطروحةان  سيكون على درجة الماجستير 

. صاء الحيوىأو الاح يات ئابوعلم الفى  جديدةمساهمة  الأطروحة شكلتوينبغي أن  الطالبقبل 

رتبة على جميعهم  يكونيجب أن  ألأقلمن ثلاثة أعضاء على  طروحةمناقشة الأتتألف لجنة   و

. لطالبا ين علىالمشرفمن للجنة أحد اعضاء اأن يكون ويجب . أستاذ مساعد أو أكثر( درجة)

تاريخ ة قبل شهر على الأقل من مراجعللجنة لالبة ومتاحة لأعضاء وكتموينبغي تقديم الأطروحة 

 .طروحة شفويا في جلسة علنيةتعرض وتناقش الأينبغي أن و ذلكوبالإضافة إلى . مناقشةال
 

 

 

Prerequisite Credits Course Title Course Code 

CM 805 & CM 803 

& CM 810 8 Thesis CM 899 

The master degree will include thesis. The thesis is based on independent research 

by the student and should constitute a significant original contribution to the area of 

epidemiology or biostatistics. The thesis committee consists of at least three 

members, all of whom must hold the rank of assistant professor or above. One of 

the committee should be a student's supervisor. The dissertation should be provided 

in writing and available for committee members to review at least one month 

before the day of discussion. In addition, the thesis should be publicly orally 

presented & discussed  at a public meeting. 
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